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Learning English Grammar  
(для учнів початкових та середніх класів)

Кохно В. В., ЗОШ № 10, м. Світловодськ, Кіровоградська обл.

The Alphabet (Алфавіт)

№ Буква
Читання букви 

в алфавіті
Звук

1 Аа [ ei ] [ ei ],[ 2 ]

2 Вb [ bi: ] [ b ]

3 Сс [ si: ] [ s ], [ k ]

4 Dd [ di: ] [ d ]

5 Ее [ i: ] [ e ], [ i: ]

6 Ff [ ef ]  [ f ]

7 Gg [ dxi: ] [ g ][ dx ]

8 Hh [ eit1 ] [ h ]

9 li [ ai ] [ ai ] [ I ]

10 Jj [ dxei ] [ dx ]

11 Kk [ kei ] [ k ]

12 LI [ el ] [ l ]

13 Mm [ em ] [ m ]

14 Nn [ en ] [ n ]

15 Oo [ ou ] [ ou ][ c ]

16 Pp [ pi: ] [ p ]

17 Qq* [ kju: ] [ kw ]

18 Rr [ 4: ] [ r ]

19 Ss [ es ] [ s ] [ z ]

20 Tt [ ti: ] [ t ]

21 Uu [ ju: ] [ ju ] [ u ] [ y ]

22 Vv [ vi: ] [ v ]

23 Ww [ ‘dyblju: ] [ w ]

24 Xx [ eks ] [ ks ] [ gz ]

25 Yy [ wai ] [ ai ] [ I ]

26 Zz [ zed ] [ z ]

Примітка. Qq в  англійській мові вживається 
лише в  буквосполученні qu, яке звичайно чита-
ється [ kw ].

Читання знаків транскрипції
Транскрипція  — це знаки, які позначають ви
мову англійських звуків.

В англійській мові 26  букв та 44  звуки. Яка 
різниця між буквою та звуком? Букви ми бачимо 
та пишемо. Звуки ми чуємо та вимовляємо.

Звуки є:
Голосні. Голосний звук ми вимовляємо відкри-

тим ротом, голосом (А, Е, І, Y, О, U).
Приголосні. Приголосний звук ми вимовляємо 

менш відкритим ротом, або й  закритим, за допо-
могою губ та язика.

Голосні звуки
yy [ i: ] — протяжне українське «і».

(В подальшому слово «українське» для зруч-
ності буде опускатися.)

yy [ i ] — короткий і.
yy [ e ] — короткий е.
yy [ 2 ]  — відкрите е, губи розтягнуто, рот роз

тулено дещо більше.
yy [ 4: ] — довгий, відкритий а.
yy [ c ]  — короткий о, але губи відкрито дещо 

більше.
yy [ c: ] — довгий о.
yy [ 3: ] — протяжний е.
yy [ 3 ] — середній між «а» та «e», ненаголошений.
yy [ y ] — короткий а.
yy [ u ] — короткий у.
yy [ u: ] — довгий у, губи округлено дещо більше.

Remember! Знак «:» позначає довготу голосного 
звука. Довгий звук вимовляється приблизно вдві-
чі довше за звичайний короткий звук.

Розгляньмо основні правила читання голосних.
1.	У відкритому складі голосні вимовляють так, 

як вони називаються в абетці.

а [ ei ] name [ ‘neim ]

е [ i: ] me [ mi: ]

i [ ai ] time [ ‘taim ]

y [ ai ] my [ mai ]

о [ ou ] nose [ ‘nous ]

u [ ju: ] tune [ ‘tju:n ]
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Remember! Буква “e” наприкінці слова не чита-
ється. Наприклад: name, time, nose, tune.

2.	У закритому складі голосні вимовляються не 
так, як в абетці.

а [ 2 ] man [ m2n ]

е [ e ] neck [ nek ]

i [ I ] in [ in ]

y [ I ] gym [ dxim ]

о [ c ] dog [ dcg ]

u [ y ] run [ ryn ]

Remember! Літера “у” читається як [ 7 ] в  сере
дині і наприкінці складу. Наприклад: funny, gym.

3.	Буквосполучення двох голосних читається по-
різному.

ee meet ou house

[ i: ] [ au ]

ea meat ow cow

oa [ ou ] coat

ey grey oo [ u: ] tooth

[ ei ] au [ c: ] August

ay day oy [ oi ] toy

4.	Буквосполучення голосна + r читаються по-
різному.

ur curl

ir [ 3: ] girl

er her

or [ c: ] sport

ar [ 4: ] car

ear [ i3 ] near

Приголосні звуки
yy [ p ] — українське «п», вимовляється з придихом.

(В подальшому слово «українське» для зруч-
ності буде опускатися.)

yy [ b ] — подібний до «б»
yy [ m ] — m
yy [ n ] — н
yy [ t ] — т, вимовляється з придихом
yy [ d ] — д
yy [ k ] — к, вимовляється з придихом
yy [ g ] — г
yy [ h ] — слабо вимовлений «х», утворюється під 

час видиху
yy [ f ] — ф
yy [ v ] — в

yy [ s ] — с
yy [ z ] — з
yy [ l ] — л
yy [ m ] — ш, але м’який
yy [ x ] — ж, але м’який
yy [ dx ] — дж
yy [ t1 ] — м’якіший за «ч»
yy [ r ] — р, вимовляється без вібрації, між «р» та 

«ж»
yy [ j ] — як й
yy [ ju: ] — вимовляй протяжно ю
yy [ w ]  — округли губи, як під час вимови у, що 

переходить у в
yy [ 6 ] — вимовляй н, відкривши трохи рот
yy [ 8 ]  — висунь кінчик язика між зубами, ви

мовляй с
yy [ q ]  — висунь кінчик язика між зубами, ви

мовляй з
Remember! Сполучення двох приголосних чита-

ється як один або два звуки.

sh [ 1 ] ch [ t1 ] th [ 8 ] th [ q ]

fish chess thin this

ship lunch thick that

shop chin three than

wh [ w ] wh [ h ] ng [ 6 ] nk [ 6k ]

what who long pink

where whose song bank

when sing ink

wr [ r ] qu [ kw ] ck [ k ] kn [ n ]

write question clock knife

wrong quick cock know

wrap queen black knight

Буквосполучення з  трьох букв читаються по-
особливому і їх треба запам’ятати.

are [ 53 ] ere [ i3 ] ure [ ju3 ] ear [ i3 ]

rare here pure near

ear [ 53 ] air [ 53 ] all [ c:l ]

bear chair ball

Буквосполучення: augh читається як [ c: ]. На-
приклад: daughter, taught, naughty.

The Article (Артикль)
Remember! В  англійській мові перед іменни-

ками вживаються маленькі слова “а / аn” або 
“the” — це артиклі. Вони є двох типів: неозначені 
а / аn, означений — the.
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Артиклі ніколи не стоять перед власними іме-
нами. Наприклад: Vicky, Nick, Tom.

Indefinite Article (Неозначений артикль)
Remember! Неозначений артикль a / an вжива-

ється перед злічуваними іменниками в однині.
yy а [ 3 ] — якщо іменник починається з приголос

ного звуку;
yy an [ 3n ] — якщо іменник починається з голос

ного звуку.
Наприклад: a hen, a pig, a dog, a cow, a duck, 

an apple, an egg.
Можна сказати, що:
a / an = one = 1
a cat = один кіт
I перекладаємо «кіт» (один кіт).
З артиклем а / an ніколи не вживаються незлі-

чувані іменники.

Definite Article (Означений артикль)
Remember! Означений артикль the [ q3 ] вжива-

ється з іменниками як в однині, так і у множині. 
Показує, що мова йде про конкретний, визначе-
ний (означений) предмет або предмети.

Наприклад: The room is light.
Вживається з:

yy назвами частин світу:
The South	 [ q3 sau8 ]	 Південь
The North	 [ q3 nc: 8 ]	 Північ
The East	 [ qi i:st ]	 Схід
The West	 [ q3 west ]	 Захід

yy назвами морів, океанів, річок, озер, проток:
The Dnipro		  Дніпро
The Black sea	 [ q3 ’bl2k si: ]	Чорне море

yy назвами планет:
The Sun	 [ q3 syn ]	 Сонце
The Earth	 [ qi3: 8 ]	 Земля
Якщо слово, наступне після артикля the, по-

чинається з  голосного, то він буде читатись не 
[ q3 ], а [ qi ]

The Earth	 [ qi 3: 8 ]
The East	 [ qi i:st ]

The Noun (Іменник)
В однині іменник вживається з  артиклем 

a / an або the, або без них (незлічувані іменники). 
А як же утворюється множина іменників?

Remember! 
I.	 Множина іменників утворюється додаванням 

закінчення -s, -es до іменника в  однині. Ар-
тикль при цьому зникає.

yy a cat — a cats
yy a hen — hens
yy a duck — ducks

yy a goat — goats
yy a pig — pigs
yy a cow — cows

-S після глухих приголосних читається як [ s ] 
i після голосних і дзвінких — [ z ].

II.	 Іменники, що закінчуються на ch, sh, х, s, es, 
у множині мають закінчення -es, яке читається 
[ iz ].

yy a fox — foxes
yy a box — boxes

yy a dress — dresses

III.	 Деякі іменники, що закінчуються в однині на 
f aбo fe, f при цьому змінююється на v:

yy a knife — knives
yy a leaf — leaves

yy a shelf — shelves

IV.	 Але ніколи не забувай про винятки  — 
іменники, що утворюють множину не за 
правилами. Їх необхідно запам’ятати:

yy a man — men	 (чоловіки, люди)
yy a woman — women	 (жінки)
yy a child — children	 (діти)
yy a foot — feet	 (ступні)
yy a mouse — mice	 (миші)
yy a goose — geese	 (гуси)
yy a tooth — teeth	 (зуби)

Але є  й такі слова, котрі однакові за формою 
як в однині, так і в множині:

yy sheep — sheep	 (вівці)
yy swine — swine	 (свині)
yy deer — deer	 (олені)

V.	 Незлічувані іменники не мають множини:
yy milk — молоко
yy water — вода
yy snow — сніг
yy love — любов

yy tea — чай
yy information — 

інформація
yy kindness — доброта

The Numeral (Числівник)
Кількісні числівники

yy 1 — one [ wyn ]
yy 2 — two [ tu: ]
yy 3 — three [ 8ri: ]
yy 4 — four [ fc: ]
yy 5 — five [ faiv ]
yy 6 — six [ siks ]

yy 7 — seven [ sevn ]
yy 8 — eight [ eit ]
yy 9 — nine [ nain ]
yy 10 — ten [ ten ]
yy 11 — eleven [ I’levn ]
yy 12 — twelve [ twelv ]

+ teen [ ti:n ]:
yy 13 — thirteen [ ‘83: ‘ti:n ]
yy 14 — fourteen [ ‘fc: ‘ti:n ]
yy 15 — fifteen [ ‘fif ‘ti:n ]
yy 16 — sixteen [ ‘siks ‘ti:n ]
yy 17 — seventeen [ ‘sevn ‘ti:n ]
yy 18 — eighteen [ ‘ei ‘ti:n ]
yy 19 — nineteen [ ‘nain ‘ti:n ]
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+ ty [ ti ]:
yy 20 — twenty [ ‘twenti ]
yy 30 —thirty [ ‘83:ti ]
yy 40 — forty [ ‘fc:ti ]
yy 50 — fifty [ ‘fifti ]
yy 60 — sixty [ ‘siksti ]
yy 70 — seventy [ ‘sevnti ]
yy 80 — eighty [ ‘eiti ]
yy 90 — ninety [ ‘nainti ]
yy 21 — twenty-one
yy 35 — thirty-five
yy 42 — forty-two
yy 74 — seventy-four
yy 100 — a hundred (one hundred)
yy 200 — two hundred
yy 500 — five hundred
yy 1000 — a thousand (one thousand)
yy 4000 — four thousand
yy 7000 — seven thousand
yy 1000 000 — a million (one million)
yy 3000 000 —  three million
yy 8000 000 —  eight million

Remember! Числівники hundred, thousand, 
million вживаються без закінчення -s. Але якщо 
ці слова — іменники, тоді присутнє закінчення -s:

yy hundreds of people — сотні людей
yy thousands of people — тисячі людей
yy millions of people — мільйони людей

Читання числівників
yy 125 — one hundred and twenty-five
yy 557 — five hundred and fifty-seven
yy 1649 — one (a) thousand six hundred and forty-

nine
yy 2933481 — two million nine hundred and thirty-

three thousand four hundred and eighty-one

Порядкові числівники
Remember! Порядкові числівники завжди вжи-

ваються з артиклем the. Утворюються: до кількіс
ного числівника додається закінчення -th. Винят-
ком є:

yy 1-й (перший) — the first
yy 2-й (другий) — the second
yy 3-й (третій) — the third
yy 4-й — the fourth
yy 5-й — the fifth
yy 6-й — the sixth
yy 7-й — the seventh
yy 8-й — the eighth
yy 9-й — the ninth

yy 10-й — the tenth
yy 11-й — the eleventh
yy 12-й — the twelfth

У назвах десятків перед закінченням -eth бук-
ва у змінююється на і. Наприклад: 

yy twenty — the twentieth
yy 20-й — the twentieth
yy 30-й — the thirtieth
yy 40-й — the fortieth
yy 50-й — the fiftieth
yy 60-й — the sixtieth
yy 70-й — the seventieth
yy 80-й — the eightieth
yy 90-й — the ninettieth
yy 100-й — the hundredth
yy 1000-й — the thousandth
yy 1000 000-й — the millionth

У  складених порядкових числівниках зміню-
ється (має форму порядкового числівника) лише 
останнє слово.

yy 21-й — the twenty-first
yy 35-й — the thirty-fifth
yy 911-й — the nine hundred and eleventh

Читання чисел місяця, років в англійській мові
Числа місяця позначаються порядковим чис-

лівником (обов’язково з  артиклем the). Між по-
рядковим числівником та назвою місяця йде of.

yy 8 серпня — the eighth of August
Роки читають так: умовно ділимо чотиризнач-

не число на дві частини. Спочатку читаємо першу, 
а потім другу: nineteen / seventy-four.

 I	 II
19 / 74

The Adjective (Прикметник)
Ступені порівняння прикметників

I.	 Ступені порівняння односкладових (short), 
двоскладових (clever), двоскладових з  наголо-
сом на другому складі (polite) утворюються:

Звичайний 
ступінь

(основна 
форма)

Вищий 
ступінь — 

додаванням 
суфікса -еr

Найвищий 
ступінь — 

додаванням 
суфікса -est

short 
(короткий)

shorter 
(коротший)

the shortest 
(найкоротший)

clever 
(розумний)

cleverer 
(розумніший)

the cleverest 
(найрозумніший)

polite 
(ввічливий)

politer 
(ввічливіший)

the politest 
(найввічливіший)
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Найвищий ступінь порівняння прикметників 
завжди вживається з означеним артиклем the.

II.	 Усі прикметники з  кількістю складів більше 
двох утворюють такі ступені порівняння:

Звичайний 
ступінь

(основна 
форма)

Вищий 
ступінь — 

додаванням 
слова more до 

основної форми

Найвищий 
ступінь — 

додаванням  
the most до 

основної форми

interesting
(цікавий)

more interesting
(цікавіший)

the most in-
teresting 
(найцікавіший)

Remember! Існують ступені порівняння при-
кметників, які утворюються не за правилами. Їх 
необхідно запам’ятати:

Звичайний 
ступінь

Вищий ступінь
Найвищий 

ступінь

good 
(хороший)

better 
(кращий)

the best 
(найкращий)

bad 
(поганий)

worse 
(гірший)

the worst 
(найгірший)

little 
(маленький)

less 
(менший)

the least 
(найменший)

much (many) 
(багато)

more 
(більше)

the most 
(найбільше)

The Adverb (Прислівник)
Найчастіше прислівники утворюються шля-

хом додавання суфікса -у до прикметника:

Прикметник
(Який? Яка? Яке?)

+ lу

Прислівник
(Як? Коли? Де?)

quick quickly

швидкий швидко

slow slowly

повільний повільно

bad badly

поганий погано

The Pronoun (Займенник)
I.	 Personal pronoun (особовий займенник) вказує 

на особу (персону), про яку йде мова:

Singular 
(Однина)

Plural 
(Множина)

I [ ai ] я We [ wi: ] ми

You [ ju: ] ти You [  ju: ] ви

Singular 
(Однина)

Plural 
(Множина)

Не [ hi: ] він

She [ 1i: ] вона They [ qei ] вони

It [ it ] воно

II.	 Possessive pronoun (присвійний займенник) 
вказує, кому належить той чи інший предмет, 
у реченні стоїть перед іменником.

Singular Plural

My [ 'mai ] мій Our [ 'au3 ] наш

Your [ jc: ] твій Your [ jc: ] ваш

His [ hiz ] його

Her [ h3: ] її Their [ 'q53 ] їх

Its [ its ] його

yy This is my book.	 (Це моя книжка.)
yy This is your book.	 (Це твоя (ваша) книжка.)
yy This is his book.	 (Це його книжка.)
yy This is her book.	 (Це її книжка.)
yy This is its book.	 (Це його книжка.)
yy These are our books.	 (Це наші книжки.)
yy These are their books.	 (Це їхні книжки.)

Але якщо займенник замінює в  реченні імен-
ник (іменника поряд немає), то має такі форми:

mine [ 'main ] мій ours [ 'au3z ] наш

yours [ jc:z ] твій yours [ jc:z ] ваш

his [ hiz ] його

hers [ h3:z ] її theirs [ q53z ] їх

its own[ its' oun ] його

yy This is my pen. —	 It’s mine.	 (Це моє)
yy This is your pen. —	 It’s yours.	(Це твоє)
yy This is his pen. —	 It’s his.	 (Це його)
yy This is her pen. —	 It’s hers.	 (Це її)
yy These are our pens. —	 They are ours.�  

	�  (Вони наші)
yy These are your pens. —	They are yours.�  

� (Вони ваші)
yy These are their pens. —	They are theirs.�  

� (Вони їх)

The Sentence (Речення)
Remember! В  англійській мові чіткий порядок 

слів у реченні.

1 2 3 4 5

1	 — підмет



№ 28–29 (470–471) жовтень 2015 р. Англійська мова та література24

Компетенції

2	 — присудок
3	 — означення
4	 — додаток
5	 — обставина (іноді обставина може стояти пе-

ред підметом, на початку речення, а не в кінці).
1	 2	 3	 4	 5
I	 read	 English	 books	 every day.
Знаючи про порядок слів в англійському речен-

ні, ми можемо перейти до групи часів Indefinite 
або (Simple), у  яких дія відбувається зазвичай 
з періодичною повторюваністю як факт.

The Present Indefinite  
(Теперішній неозначений час)
Remember! Оскільки на час у нас вказує дієсло-

во (V-verb), то і воно буде змінюватися. Отже, те-
перішній час збігається з  першою основною фор-
мою дієслова без частки to. Але якщо йде мова про 
третю особу однини (he, she, it), то додаємо закін-
чення -s, -es.

V (verb, дієслово)	 V + s, es
yy I read books every day.
yy You read books every day.
yy He reads books every day.
yy She reads books every day.
yy It reads books every day.
yy We read books every day.
yy You read books every day.
yy They read books every day.

Найчастіше вживаються слова в реченні:
yy every day — кожен день
yy every year — кожен рік
yy often — часто
yy seldom — рідко

The Past Indefinite (Минулий неозначений час)
Remember! Минулий неозначений час утворю-

ється додаванням закінчення -ed до основної фор-
ми дієслова без частки to для всіх осіб та чисел. 
Це правило стосується правильних дієслів, якщо 
дієслово неправильне, то беремо ІІ форму.

Неправильні дієслова утворюються в  особли-
вий спосіб і їх слід запам’ятати.

V+ed,	 V2
Візьмемо правильне дієслово watch (дивитися).

yy I watched TV last evening.
yy You watched TV last evening.
yy He watched TV last evening.
yy She watched TV last evening.
yy It watched TV last evening.
yy We watched TV last evening.

yy You watched TV last evening.
yy They watched TV last evening.

І неправильне дієслово go, яке в минулому часі 
змінює свою форму на went.

yy I went to the Zoo yesterday.
yy You went to the Zoo yesterday.
yy He went to the Zoo yesterday.
yy She went to the Zoo yesterday.
yy It went to the Zoo yesterday.
yy We went to the Zoo yesterday. You went to the 

Zoo yesterday. They went to the Zoo yesterday.
Найчастіше вживаються слова в реченні:

yy yesterday — вчора
yy last year — минулого року
yy last month — минулого місяця
yy many years ago — багато років тому

The Future Indefinite  
(Майбутній неозначений час)
Remember! Майбутній неозначений час утворю-

ється за допомогою додавання допоміжного діє
слова shall (для І та we — першої особи однини та 
множини), will (для he, she. it, you, they  — другої 
та третьої особи однини та множини). Смислове 
дієслово стоїть після shall / will у неозначеній фор-
мі без частки to.

shall	 + V
will

yy I shall go to London next year.
yy You will go to London next year.
yy He will go to London next year.
yy She will go to London next year.
yy It will go to London next year.
yy We shall go to London next year.
yy You will go to London next year.
yy They will go to London next year.

Найчастіше вживаються слова в реченні:
yy tomorrow — завтра
yy next month — наступного місяця
yy next year — наступного року

Ми розглянули варіанти, коли в реченні є діє
слово. А що нам робити, коли воно відсутнє? (Я — 
учень.) Адже ми знаємо, що у нас має зберігатися 
чіткий порядок слів у  реченні. Ось тут на допо-
могу в  англійській мові приходить дієслово to be 
(бути), яке має форми:

I    he, she, it    you, we, they

The Present
Indefinite

to be

am      is          are
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yy I am a pupil.
yy You are a pupil.
yy He is a pupil.
yy She is a pupil.
yy It is a pupil.
yy We are pupils.
yy You are pupils.
yy They are pupils.

I    he, she, it    you, we, they

The Past
Indefinite

to be

was                  were

yy I was a pupil last year.
yy You were a pupil last year.
yy He was a pupil last year.
yy She was a pupil last year.
yy It was a pupil last year.
yy We were pupils last year.
yy You were pupils last year.
yy They were pupils last year.

I, we      he, she, it, you, they

The Future
Indefinite

to be

shall be            will be

yy I shall be a pupil next year.
yy You will be a pupil next year.
yy He will be a pupil next year.
yy She will be a pupil next year.
yy It will be a pupil next year.
yy We shall be pupils next year.
yy You will be pupils next year.
yy They will be pupils next year.

The Present Continuous Tense  
(Теперішній тривалий час)
Rеmеmber! Аналога в  українській мові не іс-

нує. Дія відбувається в  момент мовлення (просто 
зараз). В  основі утворення часу лежить дієслівна 
формула (умовно назвемо так):

to be + Ving
Розглянемо її. Дієслово to be в  теперішньому 

часі, як ми знаємо, має форми: am (I), is (he, she, 
it), are (you, we, they). А до наступного за ним діє
слова додаємо закінчення -ing.

Стверджувальна форма:
yy I am reading the book now.
yy You are reading the book now.
yy He is reading the book now.

yy She is reading the book now.
yy It is reading the book now.
yy We are reading the book now.
yy You are reading the book now.
yy They are reading the book now.

Дія відбувається просто зараз (now), в момент 
мовлення. Найчастіше вживаються слова в речен-
ні: now, at this moment. Але вони можуть опуска-
тися. Сама дієслівна формула вказує на те, що дія 
відбувається в момент мовлення.

Розглянемо утворення питального речення, 
у  якому дієслово to be стає на перше місце (тобто 
перед підметом).

yy Am I reading the book now?
yy Are you reading the book now?
yy Is he reading the book now?
yy Is she reading the book now?
yy Is it reading the book now?
yy Are you reading the book now?
yy Are we reading the book now?
yy Are they reading the book now?

При утворенні заперечного речення після діє
слова to be ставиться заперечення not:

yy I am not reading the book now.
yy You are not reading the book now.
yy He is not reading the book now.
yy She is not reading the book now.
yy It is not reading the book now.
yy We are not reading the book now.
yy You are not reading the book now.
yy They are not reading the book now.

У розмовній мові для полегшення спілкування 
вживаються скорочені форми: 

yy is not=isn’t, 
yy are not=aren’t.

Remember! Дієслова, що означають не дію, 
а стан, зазвичай в Continuous не вживаються. Ці 
дієслова потрібно вживати в Simple (Indefinite), 
навіть якщо дія відбувається в  момент мов
лення:

yy to be — бути,
yy to live — жити,
yy to know — знати,
yy to feel — відчувати,
yy to want — хотіти,
yy to have — мати,
yy to like — любити,
yy to think — думати,
yy to see — бачити,
yy to understand — розуміти,
yy to hear — чути,
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yy to stay — залишатися,
yy to recognize — визнавати,	
yy to remember — пам’ятати,
yy to love — любити.

Але дієслова:
1.	To like, to love, to hate та ін. вживаються 

в  тривалому часі, коли треба виразити, що 
почуття тільки тимчасове, або наголосити на 
його змісті.

	 E.g. And while she talked I  was liking her more 
and more.

	 Long before the dinner ended we were actually 
hating him.

2.	To think
	 Слід зазначити такі випадки:
	 E.g. I think (= I suppose) It’s time to go.
	 I was just thinking of you. What do you think 

of our work? (= What is your opinion about it?) 
I am not thinking of it now. (Я про це зараз не 
думаю.)

3.	To feel
	 Коли висловлює тривалість, то наголошує, що 

стан лише тимчасовий.
	 E.g. She is feeling a little cold. They have come to 

see how she is feeling. She has been feeling ill for 
some time.

4.	У деяких випадках вживання дієслова в  три-
валому часі залежить від значення дієслова.

	 Наприклад, to see в  значенні “to visit”: We 
shall be seeing him tomorrow at five.

	 Також у  випадках, як: to see to…, to see about 
(= to take care of), to see off.

	 E.g. She is seeing to it now. She is seeing about 
this affair now.

5.	Дієслово to have вживається в  тривалому часі 
коли означає to enjoy, to experience, to cause to 
etc.

	 E.g. I hope you are having a good time now.

The Past Continuous Tense  
(Минулий тривалий час)
Remember! Для утворення цього часу слідуємо 

за нашою формулою:
to be + Ving
Відповідно до часу (Past) дієслово to be ставимо 

в минулий час. Воно буде мати форми: was (I, he, 
she, it) та were (you, we, they). Далі буде слідувати 
дієслово із закінченням -ing.

Стверджувальна форма:
yy I was working at 3 o’clock yesterday.
yy You were working at 3 o’clock yesterday.

yy He was working at 3 o’clock yesterday.
yy She was working at 3 o’clock yesterday.
yy It was working at 3 o’clock yesterday.
yy We were working at 3 o’clock yesterday.
yy You were working at 3 o’clock yesterday.
yy They were working at 3 o’clock yesterday.

Як ми вже знаємо, під час утворення питальної 
форми речення дієслово to be (тут was / were) стає 
на перше місце (перед підметом).

yy Was I working at 3 o’clock yesterday?
yy Were you working at 3 o’clock yesterday?
yy Was he working at 3 o’clock yesterday?
yy Was she working at 3 o’clock yesterday?
yy Was it working at 3 o’clock yesterday?
yy Were we working at 3 o’clock yesterday?
yy Were you working at 3 o’clock yesterday?
yy Were they working at 3 o’clock yesterday?

Заперечна форма утворюється, як і  в Present 
Continuous. До дієслова to be (в минулому часі 
was / were) додаємо not.

yy I was not working at 3 o’clock yesterday.
yy You were not working at 3 o’clock yesterday.
yy He was not working at 3 o’clock yesterday.
yy She was not working at 3 o’clock yesterday.
yy It was not working at 3 o’clock yesterday.
yy We were not working at 3 o’clock yesterday.
yy You were not working at 3 o’clock yesterday.
yy They were not working at 3 o’clock yesterday.

У розмовній мові для полегшення спілкування 
вживаються скорочені форми: 

yy was not=wasn’t, 
yy were not =weren’t.

The Past Continuous Tense вживається для ви-
раження дії, що тривала в точно визначений (вка-
заний) момент у минулому. 

Найчастіше вживаються слова:
yy at (3, … 5) o’clock yesterday
yy at that moment last evening
yy from 5 till 7 yesterday
yy the whole evening
yy when he came… та ін.

Як і  в Present Continuous, дієслова, що озна-
чають стан, не вживаються. (Приклади речень ди-
вись вище.)

The Future Continuous Tense  
(Тривалий майбутній час)
Remember! І  при утворенні майбутнього часу 

ми використовуємо формулу:
to be +Ving.
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Допоміжне дієслово to be ставимо в  майбут-
ній час: shall be (для I, we — першої особи од-
нини і  множини), та will be (для he, she, it, 
you, they  — другої та третьої особи однини та 
множини).

Стверджувальна форма:
yy I shall be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy You will be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy He will be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy She will be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy It will be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy We shall be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy You will be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy They will be writing at 5 o’clock tomorrow.

Під час утворення питальної форми допоміжне 
дієслово shall / will стає на перше місце в  реченні 
(перед підметом).

yy Shall I be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Will you be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Will he be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Will she be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Will it be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Shall we be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Will you be writing at 5 o’clock tomorrow?
yy Will they be writing at 5 o’clock tomorrow?

Під час утворення заперечної форми після діє
слова shall / will ставиться заперечення not.

yy I shall not be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy You will not be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy He will not be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy She will not be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy It will not be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy We shall not be writing at 5 o’clock tomorrow.
yy They will not be writing at 5 o’clock tomorrow.

У розмовній мові для полегшення спілкування 
вживаються скорочені форми: 

yy shall not=shan’t, 
yy will not=won’t.

The Future Continuous Tense вживається для 
вираження дії, що буде тривати в  точно визначе-
ний (вказаний) момент у майбутньому. 

Найчастіше вживаються слова:
yy at (3, … 5…) o’clock tomorrow,
yy after dinner,
yy when he comes… тощо.

Remember! У  підрядних реченнях умови або 
часу для вираження майбутньої дії вживається 
Present Indefinite (Simple). 

yy I shall be writing the letter when they come. 
“When they come” — вжито Present Indefinite, 

але під час перекладу для узгодженості вживаємо 

майбутній час — «Коли вони прийдуть». І повний 
переклад речення буде: «Я буду писати листа, 
коли вони прийдуть».

The Present Perfect Tense  
(Теперішній доконаний час)
Наступна група — Perfect складається з трьох 

часових форм: Present Perfect (теперішній до-
конаний час), Past Perfect (минулий доконаний 
час), Future Perfect (майбутній доконаний час).

Remember! Група Perfect вживається для вира-
ження дії, що передує іншій дії і у нас є результат 
цієї попередньої дії. Мова йде про результат, як 
про якусь здійснену або закінчену справу.

Remember! The Present Perfect Tense утворю-
ється за допомогою допоміжного дієслова to have 
(яке в  теперішньому часі має форми: have  — для 
I, you, we, they, та has — для 3-ї особи однини), та 
третьої основної форми смислового дієслова (якщо 
дієслово неправильне  — його знайдемо в  3-й ко-
лонці таблиці неправильних дієслів, а  якщо пра-
вильне  — додаємо закінчення -ed до смислового 
дієслова). Формула буде наступною:

правильні дієслова	 неправильні дієслова
have		  have
	 + Ved		  +V3
has		  has
Стверджувальна форма:

yy I have already asked Tom.
yy You have already asked Tom.
yy He has already asked Tom.
yy She has already asked Tom.
yy It has already asked Tom.
yy We have already asked Tom.
yy You have already asked Tom.
yy They have already asked Tom.

Під час утворення питальної форми речення 
допоміжне дієслово have / has стає на перше місце 
в реченні (перед підметом).

yy Have I already asked Tom?
yy Have you already asked Tom?
yy Has he already asked Tom?
yy Has she already asked Tom?
yy Has it already asked Tom?
yy Have we already asked Tom?
yy Have you already asked Tom?
yy Have they already asked Tom?

Під час утворення заперечного речення після 
допоміжного дієслова have / has ставиться not.

yy I have not asked Tom.
yy You have not asked Tom.
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yy He has not asked Tom.
yy She has not asked Tom.
yy It has not asked Tom.
yy We have not asked Tom.
yy You have not asked Tom.
yy They have not asked Tom.

У розмовній мові для полегшення спілкування 
вживаємо скорочені форми: 

yy to have=haven’t, 
yy to has=hasn’t.

Найчастіше в реченні вживаємо слова:
yy already — вже,
yy not yet — ще не,
yy since — з,
yy ever — будь-коли,
yy just — щойно,
yy never — ніколи.

Remember! Вживаючи The Present Perfect, 
враховуй, що українською мовою його перекла-
дають минулим часом, пов’язуючи минулу дію 
з  теперішнім результатом. “I have already asked 
Tom”.  — «Я  вже спитав Тома». «Я вже спи-
тав»,  — дія в  минулому. Результат  — Тома спи-
тали. Час, коли відбувалася дія в Present Perfect, 
не є важливим.

The Past Perfect Tense  
(Минулий доконаний час)
Remember! The Past Perfect Tense утворюється 

за допомогою допоміжного дієслова to have (в ми-
нулому часі має форму had для всіх осіб однини 
і множини) та третьої основної форми смислового 
дієслова. Запишемо це так:

правильні дієслова	 неправильні дієслова
had +Ved	 had+V3
Відповідно до цього будуємо стверджувальне 

речення, взявши неправильне дієслово do (яке має 
3-тю форму — done).

yy I had done my homework by 3 o’clock yesterday.
yy You had done your homework by 3  o’clock yes-

terday.
yy He had done his homework by 3  o’clock yes

terday.
yy She had done her homework by 3  o’clock yes

terday.
yy It had done its homework by 3 o’clock yesterday.
yy We had done our homework by 3  o’clock yes

terday.
yy You had done you homework by 3  o’clock yes

terday.

yy They had done their homework by 3 o’clock yes-
terday.
Під час утворення питальної форми змінюється 

порядок слів у  реченні: had стає на перше місце 
(перед підметом).

yy Had I done my homework by 3 o’clock yesterday?
yy Had you done your homework by 3  o’clock yes-

terday?
yy Had he done his homework by 3  o’clock yes

terday?
yy Had she done her homework by 3  o’clock yes

terday?
yy Had it done its homework by 3  o’clock yes

terday?
yy Had we done our homework by 3  o’clock yes

terday?
yy Had you done your homework by 3  o’clock yes-

terday?
yy Had they done their homework by 3 o’clock yes-

terday?
Під час утворення заперечного речення після 

допоміжного слова (в минулому часі  — had) ста-
виться not.

yy I had not done my homework by 3  o’clock yes-
terday.

yy You had not done your homework by 3  o’clock 
yesterday.

yy He had not done his homework by 3 o’clock yes-
terday.

yy She had not done her homework by 3 o’clock yes-
terday.

yy It had not done its homework by 3  o’clock yes-
terday.

yy We had not done our homework by 3 o’clock yes-
terday.

yy You had not done your homework by 3  o’clock 
yesterday.

yy They had not done their homework by 3 o’clock 
yesterday.
У розмовній мові для полегшення спілкування 

вживаємо скорочену форму: 
yy had not=hadn’t.

Remember! The Past Perfect Tense вживаєть-
ся для вираження дії, що закінчилася до певно-
го моменту, або дії в  минулому: “I had done my 
homework by 3 oclock yesterday”.— «Я зробив своє 
домашнє завдання до 15 годин». (Дія закінчилася 
вчора до 15  години.) “He had done his homework 
when mother came”.— «Коли мати прийшла, він 
вже зробив своє домашнє завдання». (Зробив за-
вдання, перш ніж прийшла мати.)
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Найчастіше вживаємо в реченнях:
yy by 3 (5, 6…) yesterday,
yy beforе he came,
yy when she came… і т. д.

The Future Perfect Tense  
(Майбутній доконаний час)
Remember! The Future Perfect Tense утворю-

ється за допомогою допоміжного дієслова to have 
(в майбутньому часі має форми shall have (для 
I, we — першої особи однини та множини) та will 
have (для he, she, it, you, they — другої та третьої 
особи однини та множини) і третьої основної фор-
ми смислового дієслова. Формула буде такою:

правильні дієслова	 неправильні дієслова
shall have+Ved	 shall have+ V3
will have+Ved	 will have +V3
Стверджувальна форма:

yy I shall have translated it by 2 o’clock tomorrow.
yy You will have translated it by 2  o’clock tomor-

row.
yy He will have translated it by 2 o’clock tomorrow.
yy She will have translated it by 2 o’clock tomorrow.
yy It will have translated it by 2 o’clock tomorrow.
yy We shall have translated it by 2 o’clock tomorrow.
yy You will have translated it by 2 o’clock tomorrow.
yy They will have translated it by 2 o’clock tomorrow.

Під час утворення питальної форми змінюємо 
порядок слів у реченні — shall / will стає на перше 
місце (перед підметом).

yy Shall I have translated it by 2 o’clock tomorrow?
yy Will you have translated it by 2  o’clock tomor-

row?
yy Will he have translated it by 2 o’clock tomorrow?
yy Will she have translated it by 2  o’clock tomor-

row?
yy Will it have translated it by 2 o’clock tomorrow?
yy Shall we have translated it by 2  o’clock tomor-

row?
yy Will you have translated it by 2  o’clock tomor-

row?
yy Will they have translated it by 2 o’clock tomor-

row?
Під час утворення заперечного речення після 

допоміжного дієслова shall / will ставиться запере-
чення not.

yy I shall have not translated it by 2 o’clock tomor-
row.

yy You will have not translated it by 2  o’clock to-
morrow.

yy He will have not translated it by 2  o’clock to
morrow.

yy She will have not translated it by 2  o’clock to-
morrow.

yy It will have not translated it by 2  o’clock to
morrow.

yy We shall have not translated it by 2  o’clock to-
morrow.

yy You will have not translated it by 2  o’clock to-
morrow.

yy They will have not translated it by 2  o’clock to-
morrow.
Найчастіше вживаємо в реченні:

yy by (2, 3…) o’clock tomorrow,
yy when she comes, і т. д. і т. п.

Remember! The Future Perfect Tense вживається 
для вираження дії, що відбуватиметься до певного 
моменту в майбутньому. “You will have translated 
it by 2 o’clock tomorrow”. — «Ти перекладеш це до 
14 годин завтрашнього дня». (Завтра до 14 годин 
дія завершиться і у нас буде результат.) У наступ-
ній частині ми продовжимо говорити про часи та 
стани в англійській мові. 

Word building (Словотвір)
Зараз перейдемо до цікавої та захопливої теми 

словотвору.
Remember! В англійській мові, як і в українській, 

існують префікси та суфікси. Наявність або відсут-
ність яких змінює значення слова, а  в  деяких ви-
падках належність до тієї чи іншої частини  мови.

Prefixes (Префікси)
Dis  — префікс дієслів, прикметників та імен-

ників. За допомогою якого утворюються слова 
з протилежним значенням:

yy to appear — з’являтися,
yy disappear — зникати.

Anti  — префікс, який утворює протилежні за 
значенням слова. Найпоширеніше — прикметники:

yy military — військовий,
yy antimilitary — антивійськовий.

Un  — префікс іменників та прикметників. 
Основне значення якого є  заперечення того, що 
надається в корені слова:

yy married — одружений,
yy unmarried — неодружений.

Non  — префікс надає протилежного значення 
слову:

yy essential — істотний, суттєвий,
yy nonessential — несуттєвий.
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Mis- (неправильно) префікс дієслів та іменни-
ків, основним значенням якого є позначення хиб-
ності смислу того, що виражено в  корені слова, 
надає протилежного значення:

yy to create — створювати, 
yy miscreate — спотворювати.

Ex- (колишній) префікс указує на вилучення, 
витяг:

yy minister — міністр, 
yy ex-minister  — екс-міністр, колишній міністр.

Post- — префікс у значенні після, пост:
yy meridian — полудневий, 
yy postmeridian — післяполудневий.

Pre- — префікс переважно іменників та дієслів 
в значенні перед, до:

yy to arrange  — підготовляти, упорядковувати, 
yy prearrange — заздалегідь готувати;
yy condition — умова, 
yy precondition — передумова.

Over-  — префікс дієслів, іменників, рідше 
прикметників, у значенні занадто:

yy to act — грати, 
yy overact — перегравати.

Pro- — префікс у значенні про:
yy American — американський, 
yy pro-American — про-Американський.

Re- (пере) — префікс у значенні знову:
yy training — підготовка, 
yy retraining — перепідготовка.

Suffixes (Суфікси)
-er — суфікс іменника, приєднуючись до дієслова, 

утворює конкретний іменник, називаючи особу:
yy to teach — вчити, 
yy teacher — вчитель.

-ly — суфікс прислівника, утворює прислівник 
від основи прикметника чи іменника:

yy real — реальний, дійсний, 
yy really — дійсно.

-ion  — суфікс іменника, утворює іменник від 
основи дієслова:

yy to relate — належати, стосуватися, 
yy relation — стосунки.

-able  — суфікс прикметника, утворює при-
кметник від основи дієслова:

yy to read — читати, 
yy readable — зручний для читання.

-en  — суфікс дієслова, утворює дієслово від 
прикметника чи іменника:

yy red — червоний, 
yy redden — червоніти.

-ness — суфікс іменника, утворює іменник від 
прикметника:

yy light — легкий, 
yy lightness — легкість.

-ment — суфікс іменника, утворює іменник від 
дієслова:

yy to govern — керувати, управляти, 
yy government — уряд.

-less — суфікс прикметника, утворює прикметник 
від іменника, вказує на відсутність певної якості:

yy cloud — хмарина, 
yy cloudless — безхмарний.

-ful — суфікс прикметника, утворює прикмет-
ник від основи іменника (іноді дієслова):

yy help — допомога, 
yy helpful — корисний.

-ish  — суфікс прикметника, надає значення 
відтінку:

yy dry — сухий, 
yy dryish — сухуватий.

-ing  — суфікс іменника, утворює іменник від 
основи дієслова:

yy to speak — говорити, 
yy speaking — говоріння.

-al  — суфікс прикметника, утворює прикмет-
ник від основи іменника:

yy ecclesiastic — священнослужитель, 
yy ecclesiastical — духовний, церковний.

-ist  — суфікс іменника, позначає партійну 
приналежність або професію:

yy machine — машина, 
yy machinist — машиніст.

-ism  — суфікс іменника, позначає філософ-
ську, політичну або релігійну течію:

yy real — дійсність, реальність, 
yy realism — реалізм.

-hood — суфікс іменника, утворює іменник від 
основи іменника:

yy child — дитина, 
yy childhood — дитинство.

-y  — суфікс прикметника, утворює прикмет-
ник від основи іменника:

yy greed — жадібність, 
yy greedy — жадібний.

-ship — суфікс іменника, утворює абстрактний 
іменник від прикметника або іменника:

yy friend — друг, товариш, 
yy friendship — дружба.

-ous — суфікс прикметника, утворює прикмет-
ник від абстрактного іменника:

yy courage — хоробрість, 
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yy courageous — хоробрий.
-dom — суфікс іменника, утворює абстрактний 

іменник від прикметника:
yy free — вільний, 
yy freedom — свобода.

-age — суфікс іменника (характерний для слів 
французького походження):

yy dosage — порція, частка.
-ive суфікс прикметника, утворює прикметник 

від дієслова:
yy to create — створювати, творити, 
yy creative — творчий.

Типи питальних речень
Remember! В  англійській мові існує чотири 

типи питальних речень:
1.	General questions (загальні питання).
2.	Special questions (спеціальні питання).
3.	Alternative questions (альтернативні питання).
4.	Disjunctive questions (розділові питання).

Розгляньмо кожен з цих типів.

General Questions (Загальні питання)
Загальне питання  — це питання до всього ре-

чення. Якщо в  українській мові ми змінюємо ін-
тонацію під час утворення питання, то в  англій-
ській мові ми змінюємо порядок слів у питально-
му реченні. Цей тип речень ще іноді називають 
“Yes / No questions” — тому, що ми можемо відпо-
вісти на них “Yes” («Taк»), або “No” («Ні»).

Remember! Дієслова в англійській мові поділя-
ються на дві групи:

yy сильні — вони можуть утворити запитання — 
це дієслова to be, to have, can, could, may, might, 
must;

yy слабкі  — вони не можуть утворити запитан-
ня  — це більшість дієслів англійської мови. 
У цьому випадку під час утворення запитання 
нам потрібна допомога  — допоміжні дієсло-
ва. У теперішньому часі це do (для I, you, we, 
they) та does (для he, she, it), did — в минулому 
часі для всіх осіб однини та множини, та shall 
(для I, we) та will (для he, she, it, you, they) 
в майбутньому часі.

I.	 Розгляньмо перший випадок, якщо в  нашому 
реченні є сильне дієслово:

yy She can swim.
Дієслово can — модальне, воно сильне (усі мо-

дальні дієслова сильні!) і  може саме утворювати 
запитання ставши на перше місце і змінивши по-
рядок слів у реченні:

  1	 2	 3
Can	 she	 swim?
Можемо записати це так:

1
модальне 
дієслово

2 3 4 5 6

1	 — модальне дієслово;
2	 — підмет;
3	 — смислове дієслово;
4	 — означення;
5	 — додаток;
6	 — обставина.
ІІ.	 Другий випадок — якщо дієслово в нас слабке 

та потребує допомоги.
yy I read English books every day.

Дієслово read слабке — воно не може саме утво-
рювати запитання, отже, нам потрібна допомога. 
Щоб дізнатися, яке нам потрібно допоміжне діє
слово, необхідно визначити час дієслова в реченні. 
Read стоїть у теперішньому часі, а ми вже знаємо, 
що допоміжними дієсловами в  теперішньому часі 
є  do (для I, you, we, they) та does (для he, she, it). 
У нашому випадку допоміжним дієсловом буде do. 
І питання до речення буде наступним:

1	 2	 3	 4	 5	 6
Do	 I	 read	 English	 books	 every day?
Yes, I do. / No, I don’t
Запишемо це так:

1
допоміжне 

дієслово

2 3 4 5 6

1	 — допоміжне дієслово (do / does, did, shall / will);
2	 — підмет;
3	 — смислове дієслово;
4	 — означення;
5	 — додаток;
6	 — обставина.

Alternative Questions (Альтернативні питання)
Що таке «альтернатива»? Іншим словом — це 

вибір. Вибір між двома можливостями. У  таких 
реченнях обов’язково є  “or” («чи») і  на них ніко-
ли не можна відповісти “Yes / No”, а  обов’язково 
треба зробити вибір.

yy Do I or he read English books every day?
yy Do I read or write English books every day?
yy Do I read English or French books every day?
yy Do I read English books or newspapers every day?
yy Do I read English books every day or every week?



№ 28–29 (470–471) жовтень 2015 р. Англійська мова та література32

Компетенції

Як ви бачите, цей тип запитань ми можемо за-
стосувати до кожного члена речення. Утворюєть-
ся він на основі загального питання:

1 2

1	 — загальне питання;
2	 — сполучник or.

Disjunctive Questions (Розділові питання)
Розділове питання вживається тоді, коли нас 

цікавить згода чи незгода слухача із запропонова-
ною інформацією.

   1	 2
I read English books every day, don’t I?
Друга частина речення буде перекладатися: 

«Чи не так?»
Remember! Якщо перша частина містить ствер-

дження, то друга — заперечення, і навпаки.
   1 +	 2 –
I read English books every day, don’t I?
   1 –	 2 +
I don’t read English books every day, do I?
Отже, утворення або схема розділового питання:

1 2

1	 — розповідне речення, після якого обов’язково 
стоїть кома;

2	 — коротке загальне запитання, у  якому під-
мет замінюється особовим займенником.
Наприклад:

yy Маrуnа is a pupil of the 4th form, isn’t she?

Special Questions (Спеціальні питання)
Спеціальне питання ставиться тоді, коли ми 

хочемо отримати певну інформацію з речення або 
взагалі з тексту.

Наприклад, хто виконує дію, де, коли, чому, 
за яких обставин вона відбувається. 

Спеціальними вони називаються тому, що ви-
магають спеціальних слів. Таких як:

What [ wct ] Що? Який (-а, -е)?

When [ wen ] Коли?

Where [ w53 ] Де? Куди?

Why [ wai ] Чому?

Which [ wit1 ] Котрий (-а, -е)?

Who [ hu: ] Хто?

Whose [ hu:z ] Чий? -я, -е

Whom [ hu:m ] Кого?

How long [ hau ‘lc6 ] Як довго?

How many  
(для злічувальних 
предметів)

[ hau’meni ] Скільки?

How much  
(для незлічувальних 
предметів)

[ hau’myt1 ] Скільки?

До одного речення ми можемо поставити де-
кілька спеціальних запитань. (Адже можна по-
ставити питання до кожного члена речення.) Роз-
гляньмо питання (а) і  окремо виділимо питання 
до підмета (b).

a)	I read English books every day.
yy What do I read every day?
yy When do I read English books?
yy What do I do every day?

Усі вищезгадані питання не стосуються підме-
та (І), і ми можемо вивести схему до них:

1
питальне 

слово

2
допоміжне 
або модаль-
не дієслово

3 4 5
інші 

члени 
речення

1	 — питальне слово;
2	 — допоміжне дієслово (do / does, did, shall / will); 

або модальне дієслово (якщо воно є в реченні, 
то при утворенні цього типу питань воно стає 
на друге місце);

3	 — підмет;
4	 — присудок;
5	 — інші члени речення, до яких не ставиться 

питання, але які мають місце в ньому.
b)	Питання до підмета мають інший порядок слів 

у питальному реченні:
yy Who reads English books every day?

Схема буде такою:

1
питальне 

слово

2 3
інші члени 

речення

1	 — питальне слово;
2	 — присудок;
3	 — інші члени речення.
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Додаток
Минулий час неправильних дієслів

Інфінітив
Infinitive

Минулий час
Past Tense

Значення
Meaning

be [ bi: ] was / were [ wcz / w3: ] бути

become 
[ bi’kym ]

became [ bi’keim ] зробитися, 
стати

begin [ bi’gin ] began [ bi ‘g2n ] починати (ся)

bring [ bri6 ] brought [ brc:t ] приносити

buy [ bai ] bought [ bc:t ] купувати

can [ k2n ] could [ kud ] могти

come [ kym ] came [ keim ] приходити

do [ du: ] dib [ did ] робити

draw [ drc: ] drew [ dru: ] малювати

drink [ dri6k ] drank [ dr26k ] пити

eat [ i:t ] ate [ et ] їсти

feed [ fi:d ] fed [ fed ] годувати

get [ get ] got [ gct ] одержувати

give [ giv ] gave [ geiv ] давати

go [ gou ] went [ went ] іти, ходити

have [ h2v ] had [ h2d ] мати

hear [ hi3 ] heard [ h3:d ] чути

know [ nou ] knew [ nju: ] знати

learn [ l3:n ] learned, learnt
[ l3:nd, l3:nt ]

вчити

make [ meik ] made [ meid ] виготовляти

put [ put ] put [ put ] класти

read [ ri:d ] read [ red ] читати

run [ ryn ] ran [ r2n ] бігати

see [ si: ] saw [ sc: ] бачити

sing [ si6 ] sang [ s26 ] співати

sit [ sit ] sat [ s2t ] сидіти

speak [ spi:k ] spoke [ spouk ] розмовляти

stand [ st2nd ] stood [ stud ] стояти

swim [ swim ] swam [ sw2m ] плавати

take [ teik ] took [ tuk ] брати

teach [ ti:t1 ] taught [ tc:t ] навчати

think [ 8i6k ] thought [ 8c:t ] думати

write [ rait ] wrote [ rout ] писати

Примітка. Таблиця наведена в  спрощеному та 
стислому варіанті.
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